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Leto VI. - Štev. 14 - Cena 10 din

Ureja uredniški odbor — odgovorni 
urednik Jože Vi l d  — uredništvo in 
uprava M Sobota. Trg zmage 5 — 
ček. račun pri NB FLRJ v M Soboti. 
št . 641-T-308 — tisk Mariborske 
tiskarne — naročnina četrtletna 100 
polletna 200 celoletna 400 din — 
Izhaja vsak petek Poštnina plačana 

v gotovini

Z letne skupščine OSS v M. Soboti

Delavski razred naj da politični
ton PrekmurjuPreteklo nedeljo je bil v M. 

Soboti občni zbor Okrajnega 
sindikalnega sveta. Poleg dele
gatov iz vseh sindikalnih po

  družnic Prekmurja so bili na 
zboru prisotni gostje iz Mari
bora in ljudski poslanci, med 
n jimi tudi zvezni poslanec Va
nek Šiftar, ki je aktivno pose
gel v razpravo, ko je bilo pre
brano poročilo, sicer dokaj ob
širno, o lanskem delu okrajnega 
vodstva in sindikalnih organi

zacij vobče v Prekmurju. Spri
čo tega, ker v skopo odmerje
nem prostoru ni moči napisati 
vsega, kar je bilo na zboru iz
govorjenega, prinašamo samo 
nekaj bistvenih misli, ki so bile 
v ospredju zanimanja navzočih 
sindikalnih voditeljev.

Sezonci, s e z o n c i. . .  še vedno a k tu a le n  prob lem
Že samo dejstvo, da je vpra

šanje sezon cev predmet domala 
vseh sestankov v Prekmurju, 
po svoje govori, da bo treba 
tem ljudem ki odhajajo v ti
sočih v razne predele naše do
movine iskat zaslužka, posve
čati mnogo več pozornosti. Če
prav s svojim delom prinašajo 
precejšen delež k napredku na
šega gospodarstva in družbe 
sploh, se še pa vedno niso 
uveljavili kot enakopravni part
nerji v delavskem samouprav
ljanju. Zato je boj proti zaosta
losti v Prekmurju sestavni del 
boja za pravično rešitev tega 
vprašanja; z vzgojnim delom v 
takoimenovani mrtvi sezoni, ko 
živijo sezonci na svojih domo
vih, bo treba te ljudi pripraviti 
do spoznanja, da na drobne 
parcelice razkosana prekmurska 
zemlja ne bo mogla dati nikoli 
toliko sadov, da bi se človeka 
dostojno preživeli vsi prebival
ci naše pokrajine; da je edini 
izhod za sezonce stalna zapo
slitev v industriji, gradbeni
štvu na večjih kmetijskih po
sestvih. Za vzgojo sezoncev v 
zimskem času naj bi skrbela 
posebna sindikalna organizaci
ja. ki jo bo treba ustanoviti; 
svoj smoter bi uresničevala s 
poljudnimi predavanji in semi
narji. ki naj bi bila prirejena 
tako da bi se sezonci lahko 
poučili o delavskem upravlja
nju, gospodarski in socialni za
konodaji itd . skratka, da bi se 
dokopali do osnovnega znanja, 
ki um bo prineslo več veljave 
v upravljanju podjetij, kjer so 
čez leto zaposleni. Na taka pre
davanja bi kazalo povabiti tudi 
zastopnike podjetij, ki zaposlu
jejo sezonsko delovno silo, in 
morda tudi predavatelje iz cen
tralne Ljudske univerze iz Ljub
ljane. Nekatera podjetja in po
sestva, zlasti v Vojvodini, so se 
že odločila za ukrepe, ki bodo 
zagotovili sezoncem mesta v or
ganih delavskega  samouprav
ljanja.

Na dnevnem redu v odborih 
zvezne Ljudske skupščine je pa 
tudi vprašanje soc. zavarovanja 
sezoncev; gre namreč za to, da 
bodo tudi v mrtvi sezoni de
ležni njegovih ugodnosti. Ven

dar pa kaže, da se sindikalne 
organizacije Prekmurja premalo 
ukvarjajo s tem problemom; od 
njih je pričakovati več predlo
gov in pripomb, ki bi skupščin
skim organom služili pri spre
jemanju ustreznih zakonskih 
predpisov.

Misliti pa bo treba tudi na 
zaposlitev sezoncev v rodni po
krajini, ki ima vse pogoje, da 
napreduje zlasti v kmetijski 
proizvodnji. Mnogo ljudi bi lah
ko našlo prepotrebni zaslužek 
v predelovalni industriji, ki jo 
bo treba zgraditi v Prekmurju, 
predvsem take obrate, ki bodo 
imeli surovinsko zaledje.

D elavsko u p ra v lja n je  si je  u tr lo  pot v  k o le k t iv e
Precejšen napredek je bil lani 

dosežen na področju samo
upravljanja podjetij po delovnih 
kolektivih, ki so domala povsod 
dobro gospodarili; lani je bilo 
v teh organih čutiti več odgo
vornosti in skrbi za napredek 
proizvodnje, varčevanje in uve
ljavljanje higiensko zaščitnih 
ukrepov, odločneje so ukrepali 
proti skrunilcem ljudskega pre
moženja itd. To se je lani po
kazalo pri »Nafti« in drugih 
podjetjih. Delavski sveti so se 
uveljavili kot kolektivni organi, 
kar pa še ne pomeni, da so vsi 
izvoljeni posamezniki opravili 
svoje poslanstvo. V nekaterih 
podjetjih se posamezni člani de
lavskega sveta sploh niso ude
leževali sej, kje pa so druge 
dolžnosti, ki bi jih morali iz
vrševati. Zato se ni čuditi, če 
je na prvi seji izvoljenega de
lavskega sveta pri »Nafti« nje
gov predsednik povedal tole 
krilatico: »Slikajmo se, da bomo 
na prihodnjem občnem zboru 
vedeli, kdo je bil izvoljen v 
delavski svet!« V nekaterih

podjetjih, zlasti manjših, je še 
vedno uveljavljena »direktor
ska linija«, ali pa sklepajo v 
ožjem krogu — direktor, pred
sednika delavskega sveta in 
upravnega odbora in morda še 
kdo od »bližnjih« — o stvareh, 
ki bi morale biti predmet odlo
čanja vsega kolektiva. Kam vo
di taka praksa, ni treba pose
bej opisovati. Zadostuje, da na
vedemo en primer; v nekem 
podjetju so v »triumviratu« od
ločali o delitvi presežka plač in 
prišli do salamonske rešitve — 
direktor je dobil 30.000 din, ne
kateri vodilni uslužbenci še več, 
medtem ko so delavcem, ki so 
sredstva ustvarili, navrgli le po 
3 tisočake, ki so jim jih izročili 
v kuvertah. Delavci sprva sploh 
niso vedeli, odkod in zakaj so 
dobili denar — vse je izgledalo 
tako, kakor da jim je nekdo 
podaril miloščino. Ali je tu še 
sploh mogoče govoriti o delav
skem upravljanju?

In to se lahko dogaja tam, kjer 
se sindikalne podružnice zgub
ljajo v drobnih vprašanjih, ki

bi jih lahko rešila obratna vod
stva, prav nič ali premalo pa 
posvečajo pozornosti osnovni 
nalogi — biti šola delavskega 
upravljanja, v kateri se člani 
kolektiva usposabljajo, da bodo 
lahko čimbolj smotrno in 
uspešno vodili gospodarstvo v 
podjetju. Na tem področju bo
do morale sindikalne organiza
cije Prekmurja še mnogo opra
viti.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Tud i rad gonski s o d a rji 
so m o js tr i

Na dvorišču Vinogradniškega 
gospodarstva v G. Radgoni se 
mimoidoči radi ustavljajo in 
opazujejo radgonske sodarje, ki 
si prizadevajo z dvema veli
kanskima sodoma, od katerih 
bo eden tako velik, da bo šlo 
vanj več kot vagon vina. Člo
vek mora kar občudovati naše 
sodarje, ki s tako primitivnimi 
sredstvi zmorejo tako zapleten 
posel. Doge, ki so debele več 
kot ped, upogibajo z veliko 
spretnostjo in zadeva je vedno 
bolj podobna svojemu namenu.

Oba soda bosta stala okrog 
pol milijona dinarjev kajti 
hrastovina, ki je primerna za 
sode, je silno draga in jo je 
težko dobiti. Radgonskim so
darjem je treba priznati njiho
vo spretnost in mojstrstvo. Da 
bi nam jesen le prinesla obilo 
žlahtne kapljice, da bi sodarji 
ne pripravljali zaman teh 
ogromnih sodov, ki jih vsak 
ogleduje z  zanimanjem, ko gre 
mimo. -rko

Matere ne upoštevate nasvetov, 
otroci pa umirajo

Vsak prebivalec naj skrbi za svoje zdravjeZdravstveno stanje v vaseh 
ljutomerskega okraja še zdaleč 
ni zadovoljivo. Zato bi bilo pri
čakovati, da bi se prebivalstvo 
v toliko večji meri posluževalo 
raznih ustanov in obiskovalo 
tečaje o zdravstvu. Toda splošna 
zaostalost podeželjskih ljudi se 
odraža tudi v slabi skrbi za 
svoje zdravje.

Posvetovalnice za matere so 
slabo obiskane, zato pa je tem 
večja umrljivost med malimi 
otroci. Statistika iz lanskega 
leta kaže, da je v ljutomerskem 
okraju od 100 rojenih otrok 
umrlo 6 3 %, to je več kot vsak 
šesti. Največ jih je umrlo v 
starosti od 2 do 4 mesecev in 
sicer v vsem ljutomerskem 
okraju 14 otrok moškega in 6 
ženskega spola. Nekoliko manj 
jih je umrlo v starosti od 4 do 
6 mesecev — 11 moškega in 8 
ženskega spola. Največ otrok 
je preminulo zaradi nepravilne 
prehrane, kar bi matere lahko 
preprečile, če bi se ravnale po 
nasvetih o negi in prehrani do
jenčkov. Mnogo otrok v staro
sti do enega leta pa le umrlo 
za pljučnico, ki je bila posle
dica prehlada.

Umrljivost otrok pa ni enaka 
v vseh krajih. V občini Apače 
je bilo rojenih 124 otrok, od teh 
jih je umrlo 10 v Veržeju so 
od 31 rojenih umrli 4, v Raz
križju od 21 umrla 2. v Ivanj
kovcih pa jih je od 100 umrlo 
9.

Najbolj nezdravo področje lju
tomerskega okraja se začenja 
v Apaški kotlini in se širi preko 
Radenc, Veržeja, Razkrižja v 
dolino proti Ivanjkovcem. To je 
poplavno področje. V vsem pa
su ob Muri je voda v vodnja
kih najbolj okužena. Zato bo 
treba v teh krajih tem bolj skr
beti za čistočo v naseljih, ka
nalizacijo in odtok stoječih vo
da, za dobre vodnjake, strani
šča in drugo. Za vse to morajo

skrbeti občinski ljudski odbori, 
pobudo pa morajo dajati tudi 
vodstva množ. org. Zanemarja
nje zdarv. vprašanj omogoča 
nevarnost večjih epidemij, ki so 
doslej grozile predvsem v Apa
ški kotlini kot tifus, paratifus. 
davica in druge, ki so se pojav
ljale skoraj vsako leto. Zato je 
izboljšanje zdravstvenih razmer 
tudi stvar vsega prebivalstva.

P. J.

K d o  bo dobi l  v p r e ž n i  p lug ?
Za žrebanje »Obmurskega 

tednika je dosedaj zbranih že 
35 dobitkov Imena novih da
rovalcev in njihove dobitke bo
mo objavili v prihodnji števil
ki našega tednika v kateri vam 
bomo sporočili tudi nekaj dru

gih novic, ki bodo brez dvoma 
zanimale naše cenjene bralce 
in naročnike.

Zato naj velja: podvizaj se in 
izpolni vse pogoje za naše na
gradno žrebanje da se boš lah
ko uvrstil med tiste, ki bodo

zadeli lepe dobitke Morda boš 
prav ti tako srečen da boš do
bil vprežni plug ki ga prav go
tovo potrebuješ na polju?

Uredništvo in uprava 
»Obmurskega tednika« 

Murska Sobota

V Ljutomeru ploden razgovor 
prijatel ev mladine

Pred kratkim so se v Ljuto
meru zbrali zastopniki učitelj
skega zbora društev prijate
ljev mladine in pionirske or
ganizacije. Na ustanovnem 
občnem zboru so ustanovili 
okrajno Zvezo prijateljev mla
dine.

Navzoči so najprej poslušali 
poročila onih tovarišev, ki že 
aktivno delajo v teh društvih 
in imajo prve izkušnje. V Prle
kiji so namreč dosedaj delovala 
štiri društva prijateljev mla
dine, in sicer v Ljutomeru. 
Radgoni. Križevcih in Ivanj
kovcih. Na  Murščaku in Kapeli 
se za ustanovitev društva po
tegujeta iniciativna odbora, ki 
sta bila pred kratkim izvolje
na. Najlepše uspehe je dosedaj 
doseglo društvo v Ljutomeru. 
Svoje poslanstvo razvija v še
stih sekcijah.

Zborovalci so priporočali sta
rešinskim svetom pionirskih 
odredov, da se vsak na svojem 
področju zavzame za ustano
vitev društva prijateljev mla
dine. Pobude naj pridejo prav 
od tistih, ki so že dosedaj skr
beli za napredno vzgojo dora
ščajoče mladine in pionirjev. 
Po volitvah okrajnega odbora 
Zveze so namreč sklenili, da 
bodo društva prijateljev mla
dino ustanovili v vseh šolskih 
središčih.

Rezervni oficirji morajo  nenehno razvijati 
izkušnje naše ljudske revolucije

S skupščine re z e rv n ih  o f ic ir je v  v M. Soboti
Pred kratkim so se zbrali v M 

 Soboti delegati vseh pododborov 
Združenja rezervnih oficirjev 
Prekmurja. Občni zbor je poka
zal, da večina oficirjev vestno 
izpolnjuje svoje dolžnosti do or
ganizacij.

Iz poročila predsednika okraj
nega vodstva tov. Vindiša in 
živahne razprave je bilo moč 
izluščiti ugotovitev, da so v or
ganizaciji bili lani doseženi znat
ni uspehi ki pa bi bili lahko še 
popolnejši da ni bilo nekaterih 
slabosti, ki so imele svoje po

sledice; člani so dokaj razstrese
ni po terenu in močno oddaljeni 
eden od drugega. Zato so bili 
sestanki, kakor tudi predavanja, 
obiskani le 50 odst. Pri posa
meznikih šepa tudi politična za
vest, ponekod pa so bila preda
vanja tudi premalo zanimiva in 
zato niso pritegnila večjega šte
vila slušateljev V udeležbi 
prednjačijo člani v Doljni Len
davi.

Odbori so lani priredili več 
predavanj in praktičnih vaj v 
soboški garniziji. Pri tem so jim 
pomagali aktivni oficirji. Vendar 
so posamezniki pokazali zelo 
malo zanimanja za izobraževalno 
delo. O tem so delegati živahno 
razpravljali in poudarjali, da se 
bo treba z njimi odkrito pogovo
riti Rezervni oficir se je dolžan 
strokovno izpopolnjevati, sicer 
neizbežno zaostaja za razvojem 
v Armadi

Izvolili so tudi novo vodstvo, 
ki ga čakajo dokaj odgovorne 
naloge V organizacijo, ki šteje 
trenutno 240 članov, bo treba po
vabiti še nad 60 rezervnih ofi

cirjev ki so sedaj prepuščeni 
samim sebi in često tudi slabi 
družbi. Odbor časti bo moral re
ševati vprašanja posameznikov, 
ki morda ne zaslužijo, da nosijo 
ime oficirja Titove Jugoslavije. 
Tudi takih je nekaj med nami, 
a malo. Zato pričakujemo, da bo 
novo vodstvo z delom opravičilo 
naše zaupanje. R. O.

Vremenska napoved
za čas od 9. do 18. aprila

V drugi polovici tekočega ted
na (9. ali 10 aprila) nastop tri
dnevnega deževja. V prvi polo
vici prihodnjega tedna (12. ali 
13. aprila) razjasnitev, ki bo 
trajala 1 do 2 dni Sredi pri
hodnjega tedna zopet 1 ali 2 
deževna dneva. V drugi polo
vici prihodnjega  tedna še ne
stalno vreme (lepo vreme do
mnevno 16. in 18. aprila).

D obra b ilan ca  b e lih  ru d a r je v  v Lendavi
Manj nesreč, večji 
proizvodni uspehi

V četrtek, 1. aprila, je bila 
prva seja novega delavskega 
sveta podjetja »Nafte« v Lenda
vi. Med gosti sta bila tudi po
slanec Zvezne ljudske skupšči
ne tov. Vanek Šiftar in pred
sednik OLO Murska Sobota tov. 
Bela Brglez.

Iz zaključnega poročila prejš
njega delavskega sveta — podal 
ga je predsednik Salko Hukič 
— so bili razvidni precejšnji 
uspehi v gospodarjenju in pro
izvodnji. Proizvodni načrt je v 
nekaterih panogah presežen, v

drugih ga pa niso dosegli za
radi tega, ker niso pravočasno 
dobili naprav iz inozemstva za 
ureditev novih obratov in raz
širitev starih, kot so kompre
sorska postaja, degazolinaža, 
zbirna postaja in druge. Vzlic 
temu je proizvodnja bila precej 
večja kot v prejšnjem letu. Iz
datke pri vrtanju so precej zni
žali, čeprav se je material po
dražil. Prav lep uspeh so do
segli pri zmanjšanju nezgod. 
Leta 1952 se je pri podjetju 
zgodila ena smrtna nesreča, 18 
težjih in 139 lažjih nezgod, lani 
pa le 9 težjih in 86 lažjih po
škodb.

Pri delu delavskega sveta so 
se pokazale tudi nekatere sla
bosti. Posamezni člani so le 
redkokdaj prihajali na seje. 
Zato niso mogli seznanjati de
lavcev, ki so jih izvolili, o raz
pravah in sklepih delavskega 
sveta, niti niso mogli predloge 
delavcev prenašati na seje. Po
sledica tega je bila, da ni bil 
ves delovni kolektiv poučen o 
vsem. kar bi moral vedeti. Zato 
tudi strokovni izpiti niso bili 
zadovoljivi.

ŠTEDNJA, SKRITE REZERVE
VEČJA BUDNOST...

V razpravi so nekateri opo
zarjali, da se slabosti iz pre
teklega leta ne bi smele več 
ponavljati med člani novega 
delavskega sveta.

Pretežno pa se je razprava 
sukala okrog štednje, odkriva
nja skritih rezerv in budnosti 
pred tatovi.

Delavci že bolj skrbijo za 
stroje, razne naprave in drug 
material, vendar še pa vedno 
ni bila storjeno vse, kar bi bilo 
možno. Pri pretovarjanju se je 
glina, ki jo rabijo pri vrtanju, 
pomešala s peskom in kame
njem. Slabo glino je bilo treba 
vreči proč, lahko pa bi se po
kvarile tudi vrtalne naprave. 
Mnogo več škode pa lahko na
stane pri slabem ravnanju s 
stroji. Nekateri drobni deli so 
zelo dragi, a se hitro pokvarijo. 
Eno samo vrtalno dleto stane 
pol milijona dinarjev, zato s 
previdnostjo pri delu lahko pri
štedijo milijone.

Razni stari material leži ne
izrabljen. Stroje in naprave, ki 
so še sposobni za uporabo, pa 
jih v podjetju ne rabijo, bodo 
popisali in prodali. Ce ne bo 
kupcev — kupci bi namreč bili, 
če bi imeli kredit —. bodo ne
prodane stroje posodili druge
mu podjetju pod pogojem, da 
bo zanje plačevalo amortizacijo 
in obresti od osnovnih sredstev. 
Izrabljene stroje bodo prodali 
železarnam, prav tako pa tudi 
ves odpadli material. N a ta na
čin bodo znižali vrednost osnov
nih sredstev za okrog 600 mi
lijonov din in letno prištedili 
pri amortizaciji in obrestih več 
kot 100 milijonov din. 
nova bivališča.

POMOČ LJUDEM, KI SO ZA
PUSTILI SVOJA BIVALIŠČA

Razpravljali so tudi o tem 
kako bi pomagali ljudem iz 
Petišovec, ki so morali zapustiti 
svoja poslopja da bi si zgra
dili nova. Tistim, ki bodo želeli, 
bodo dali na razpolago stroj in 
po nižji ceni tudi plin za izde
lavo in žganje opeke Podjetje 
jim bo za odvzete zgradbe iz 
plačalo primemo odškodnino, 
tako da si bodo lahko zgradili

Poseben problem so tatvine, 
čeprav v lanskem letu ni bilo 
težjih primerov. »Nafta« ima 
tako velika delovišča, da jih ni 
mogoče ograditi, kot je v nava
di pri drugih Podjetjih. Še teže 
je postaviti dovolj stražarjev 
ki naj bi pazili, da ne bi delavci 
in drugi ljudje odnašali raznih 
stvari. Zato bo treba poučiti vse 
delavce, da vsaka najmanjša 
tatvina škoduje vsemu kolekti
vu. Vsi pošteni delavci bodo 
morali budno paziti, da ne bo 
nihče od članov delovnega ko
lektiva niti od zunaj povzročal 
škode: če se bo to dogodilo, na 
naj storilce hitro odkrijejo Pa
ziti je treba tudi na to. da ne 
bi že večkrat kaznovanih delav
cev postavljali na takšna me
sta. ker bi imeli možnost oko
riščati se na račun delovnega 
kolektiva.

Le še kak dan, in tudi drevored bo ozelenel. . .
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Brezposelni čakajo,
a  p re m o ž n e jš i  l ju d je  j im  n e  d a jo  m e s t a !

(Nadaljevanje s 1. strani)
Morda naslov čudno zveni — 

a zares je tako! Pod krinko 
»visoke strokovne sposobnosti« 
se na posameznih službenih me
stih še vedno najdejo ljudje, ki 
jim plača ni edini vir za pre
življanje in bi tudi lahko brez 
nje izhajali; na drugi strani pa 
imamo brezposelne, ki nimajo 
nobenih postranskih dohodkov 
in žive v pomanjkanju, v stal
nih skrbeh, kaj jim bo prinesel 
jutrišnji dan. Nekaj primerov; 
V Čentibi živi delavec »Nafte«, 
ki dobiva v podjetju plačo, do
ma pa mu obdelujejo posestvo 
najeti delavci. Ali pa v nekem 
lendavskem podjetju: tam je za
poslen bivši trgovec T., ki ima 
tri ha zemlje, več hiš, doma 
deklo in hlapca — a to v času, 
ko neka žena že mesece in me
sece prosi za ustrezno zaposli
tev, ki je še ni mogla najti, 
čeprav mora skrbeti za dva 
mala otroka. Zenici ni preosta
jalo drugega, kakor da se je 
pismeno obrnila na ljudskega 
poslanca. Značilen je zadnji od
stavek: »če boste mene in moje 
otroke nekega jutra našli mrtve,

se nikar ne čudite, saj iz nič 
ne moremo živeti...«

Ali  pa: v nekaterih zadrugah 
Prekmurja so biti zadnje leto 
zaposleni stari trgovci, ki imajo 
potrebno strokovno sposobnost, 
a vendar ugotavljamo, da so te 
ustanove poslovale z dokajšnjo 
zgubo, ki gre v vsej pokrajini 
v težke milijone. S tem hočemo 
povedati, da strokovna sposob
nost ne more biti prvo in zad
nje, kar zahtevamo od trgov
skih uslužbencev, ki morajo 
imeti tudi druge lastnosti po
štenega človeka.

Prav gotovo ni smiselno dr
žati ljudi, ki imajo zemljo, hiše 
in druge vire dohodkov, na služ
benih mestih, brezposelnim pa, 
ki bi lahko prišli na njihova 
mesta, dajati hranarino in pod
poro iz družbenih skladov. O 
tem je vredno razmišljati, pa 
tudi ukrepati tako, da bodo 
zaščitene koristi poštenih dr

  in skupnosti.
Do takih nasprotij pa je lahko 

prišlo zaradi tega, ker so de
lavci in njihove sindikalne or
ganizacije še vedno preveč od
daljeni od življenja v Sociali

stični zvezi, ljudskih odborih, 
zadrugah. . .  skratka, v življenju 
komune, kamor bi morati vna
šati svoja razredna gledišča do 
posameznih problemov, zlasti 
pa takrat, kadar gre za delov
nega človeka. Njihova odsotnost 
v življenju okolice celo omogo
ča špekulantom in našim na
sprotnikom, da še ribarijo v 
kalnem, da so se vrinili na me
sta, odkoder lahko počnejo svo
ja umazana dela. Zato se bodo 
morati tudi sindikati v Prek
murju v dejanjih oprijeti vo
dilne misli, ki je vzklila na 
zboru: »Delavski razred naj da 
politični ton Prekmurju!«, a to 
takšen ton, kot so ga nekoč dali 
stavbinci, ko so s stavbo v So
boti dokazati takratnemu reži
mu, da tudi s prekmurskimi de
lavci ne bo mogel zlahka opra
viti, seveda ton z drugačno vse
bino in zahtevami S.

U n ič e v a ln e  s ile  vo d ik o ve  
bom be n i mogoče n ad

z i r a t i
Ženeva, 7. aprila (AFP). Ja

ponski profesor Masao Cuzuki 
je zahteval, naj vodikovo bom
bo prepovedo, ker »človek ni 
zmožen nadzirati njene uniče
valne sile« To izjavo je dal 
novinarjem v Ženevi, kjer pri
sostvuje sestanku mednarod
nega odbora Rdečega križa. 
Pred nedavnim je pregledal ja
ponske ribiče, ki so jih po 
eksploziji vodikove bombe na 
Bikinih dosegli radioaktivni 
žarki. O njih primeru je pro
fesor Suzuki dejal da je še 
prezgodaj govoriti o točni 
diagnozi, ker radioaktivni žarki 
postopoma delujejo na člove
ško telo.

VLJUDNO OBVEŠČAMO KMETOVALCE OBMURSKIH 
KRAJEV, DA SMO ODPRLI NOVO SPECIALNO 

TRGOVINO V MURSKI SOBOTI

,,AGROMERKUR“
ZADRUŽNO TRGOVSKO PODJETJE ZA PRE

SKRBO KMETIJSTVA V MURSKI SOBOTI

NOVA TRGOVINA NUDI VSE VRSTE KMETIJSKIH 
STROJEV, UMETNA GNOJILA, ZAŠČITNA SREDSTVA. 
PRIZNANA SEMENA, DAJE KMETOVALCEM STRO

KOVNE NASVETE ITD.
NAS NAMEN JE JASEN: VSE ZA DVIG KMETIJSKE 
PROIZVODNJE. — TELEFON M. SOBOTA ST. 42,28.

2 7  učencev je  obiskovalo  p rv i le tn ik
zimsko km etijsko-gospodar

ske šo le  na Cankovi
Dvoletna zimska kmetijsko- 

gospodarska šola na Cankovi je 
letos uspešno delovala. Prvi let
nik je obiskovalo 27 slušateljev, 
ki so na zaključni svečanosti iz
razili svoje zadovoljstvo nad do
seženimi uspehi, zadovoljni pa 
so tudi predavatelji, saj so pre
davali ljudem, ki jih je kmetij
stvo zanimalo. Prostovoljno, a 
disciplinirano so posečali šolo 
tedensko 10 ur in to od 1. decem
bra pa do konca marca.

Solo je obiskovalo tudi 7 de
klet. Svoje znanje, pridobljeno 
v šoli. so tudi praktično preizku

sile. Ob zaključku so učenci 
sklenili, da bodo v kratkem iz
vedli praktična cepljenja sadne
ga drevja in lončnic, po skupi
nah na domovih posameznikov. 
Nameravajo tudi izvesti poučni 
izlet, obisk državnega posestva 
v Rakičanu in v Mariboru. Kme
tijske predmete je učencem 
uspešno predaval kmetijski teh
nik Horvat, pod njegovim vod
stvom bodo tudi izvedli omenje
ne obiske. Tako bo tudi čez leto 
ostala povezava med šolo in 
učenci. -ik.

Redek dogodek 
v Tešanovcih

Kulturno umetniško društvo 
v Tešanovcih je zadnjo nede
ljo priredilo komedijo »Vozel«, 
ki je po truda polnem prizade
vanju zelo dobro uspela. Od
praviti bo treba le manjše na
pake in družina bo lahko go
stovala tudi na sosednjih odrih.

Kaj takega bi bilo v Teša
novcih večkrat na dnevnem re
du, kajti mladina se ne boji 
dela, vendar nimamo primer
nega prostora. V tej sezoni še 
pričakujemo več!

NE LE KRITIZIRATI -
TUDI POMAGATI JE TREBA

Še e n k r a t  o n a č r tih  in  te ž a v a h  K UD  „ lv a n  K a vč ič"  v L ju to m e ru
Spričo priprav za 60-letnico 

obstoja pevskega zbora in bliža
jočo se proslavo »Ljudske pravi
ce«, je v zadnjih mesecih razvilo 
KUD »Ivan Kavčič« v Ljutomeru 
precej živahno delo. V zimskem 
času je upravni odbor prišel do 
zaključka, da je društvo dolžno 
gojiti tiste panoge kulturnega de
la, ki so ljudem dovzetne. Plod 
teh zaključkov so nove društve
ne sekcije, tako solistična in 
Ljudska univerza ter folklorna. 
Vse tri čakajo precejšnje nalo
ge. Ljudska univerza ni izpolni
la vseh pričakovanj, precej iz 
objektivnih razlogov, a solistična 
sekcija pomeni za naše priredi

tve večjo pestrost; z organizacijo 
gostovanj opernih pevcev pa 
nam bo nudila vsaj malo onih 
kulturnih užitkov, katerih so 
deležni prebivalci večjih mest. 
Tudi folklorno skupino čaka pre
cej dela. Skrajni čas bo že, da 
vsaj malo osvežimo lepe običa
je »Prleške dežele«, ki je že od 
nekdaj, znana po svoji gostoljub
nosti in šegavosti.

Društvo namerava ustanoviti 
še recitatorsko skupino, lutkov
no gledališče in sekcijo slikar
jev-amaterjev.

Vse sekcije, razen orkestra, ki 
preživlja trenutno krizo, se vne
to pripravljajo na velik društve

ni jubilej, 60-letnico. Težav pa 
ne manjka kljub dobri volji. Po
manjkanje prostorov je ena naj
večjih, z doslednejšo pomočjo 
LOMO bi se gotovo tudi to re
šilo. Finančne težave skuša dru
štvo reševati s pomočjo podjetij. 
To gre le stežka, saj se najde 
mnogo takih, ki izenačujejo kul
turne dobrine z gospodarstvom. 
Taki posamezniki običajno tudi 
največ kritizirajo, vendar le zvi
ška, ne da bi se prej pozanima
li. kako stoje stvari v resnici.

Zadnji čas so se take kritike 
pojavile tudi v našem domačem 
listu, merile so posebno na no
voustanovljene sekcije, tako na 
primer na solistično. Menim, da 
je treba tem sekcijam dati večjo 
spodbudo pri začetnem delu, naj
prej pomagati, a kritizirati šele 
potem, če njih člani kljub mož
nostim ne bodo nudili ljudem te
ga, kar bi lahko. Treba je več 
razumevanja za amatersko kul
turno delo, več pomoči onih, ki 
so dolžni pomagati, a kritizirati 
trezno in dobronamerno. Le tako 
bo društvo v resnici preusmerja
lo zaostalost v napredno, sociali
stično miselnost.

Franjo Štebih

KMETOVALCI!
Setev je pred vami! Posadite v tem letu samo priznano 
seme bučnic in sončnic, ki ga daje na razpolago vsem 
zadrugam

TOVARNA OLJA 
v Slov. Bistrici

Tako početje zasluži prezir poštenih ljudi
V Beltincih in okolici se je že 

dalj časa govorilo, da prebivata 
v zaprtem kravjem hlevu Dani
jela Viraga dve starejši ženici, 
ki sta slabo oblečeni in hranjeni, 
že izčrpani. O tem je bilo slišati 
glas obsodbe tudi na občnem 
zboru Socialistične zveze ,kar je 
dajo povod Svetu za zdravstvo 
in socialno skrbtvo pri ObLO, da 
se je za stvar začel temeljiteje 
zanimati. In ugotovil je, da so 
ljudske govorice resnične.

Koga so našli v hlevu?
Na ležišču iz slame gospodar

jevo mater Katarino in sestro 
Agato. Slednja je bila popolnoma 
naga, prva pa je imela na sebi 
le neko ponošeno delavsko jo
pico. Pokriti sta bili s staro, ne
uporabljivo pernico. Pri pogovo
ru je D. Virag priznal, da njego
vi sorodnici prebivata v hlevu 

ženad 8 let, izgovarjal pa se je,

da je sestra Agata slaboumna, 
zato jo je morala njegova mati 
Katarina čuvati. Vredno je še 
omeniti, da sta obe ženici skraj
no podhranjeni, onemogli in iz
črpani. Virag jih je namerno pu
stil v hlevu, da bi se jih čimprej 
znebil, kar je tudi sam priznal. 
Povrhu tega je mati Katarina, ki 
je vojna vdova, že dve leti pri
krajšana za pokojnino, ki jo je 
njen sin Danijel prav gotovo 
prihranil zase.

Obe ženici sta se komisiji lepo 
zahvalili za pozornost in jo za
prosili, da ju reši iz obupnega 
položaja. Prav ta komisija, ki je 
tokrat opravila zares hvaležno 
nalogo, je tudi ugotovila, da Vi
rag, ki je oče več otrok, razpo
laga v dvema sobama. V eni iz
med njih prebiva samo ena ose
ba — sorodnica njegove žene.

Tako ravnanje Danijela Viraga 
s svojo materjo in sestro je iz
zvalo med ljudmi val ogorčenja,

ki ne bo ponehal, dokler ženici 
ne bosta dobili primernega pre
bivališča. Beltinčani zahtevajo, 
da se to čimprej zgodi, sicer bo 
treba pred Viraga stopiti z dru
gimi ukrepi, ki ga bodo prisilili, 
da bo drugače ravnal z ljudmi.

Sicer pa: poklicati bi ga bilo 
treba na odgovor! B. F.

V  B e ltin c ih  so uspešno z a k l ju č i l i  I. le tn ik
z im s k e  km etijsko -g o s p o  d ars k e  šole

Kmetijsko-gospodarska šola v 
Beltincih je začela delovati ok
tobra lani, žal so jo obiskovale 
le mladinke, 30 po številu. Med 
časom jih je pet odpadlo za
radi oddaljenosti in hude zime, 
saj so dekleta prihajala v šolo 
peš od 2 do 6 km daleč s pod
ročja občine Beltinci.

Dober strokovni kader med 
predavatelji ima svoj delež v 
tem, da so dekleta z velikim 
veseljem prihajala v šolo tri

krat tedensko. Poleg gospodar
skih, zdravstvenih in drugih 
predmetov je bil tudi praktični 
del šole, kjer so se dekleta 
učila kuhanja, za kar so večino 
potrebščin prispevala sama. 
Prejšnji teden so tečaj uspešno 
zaključili, vsa dekleta so do
segla ugodne uspehe. V načrtu 
pa imajo izlet v Ljubljano in 
obisk ene izmed kmetijsko- 
gospodarskih šol nekje  Slo
veniji. By.

Ljutom erska  ,,K o n fe k cija "  v težavah
Pred kratkim so se v lepo 

okrašenem poslovnem prostoru 
zbrali člani delovnega kolek
tiva ljutomerske »Konfekcije«. 
Tokrat so izvolili tudi nov de
lavski svet. Sindikalnemu se
stanku so prisostvovali vidni 
gospodarstveniki iz Ljutomera.

V poročilih je bilo prikazano 
poslovanje tega mladega indu
strijskega podjetja od ustano
vitve do danes — zlasti pa us
pehi in težave kolektiva v zad
njem času, ko je prišel v pod
jetje za direktorja iznajdljivi 
Alojz Holc V razpravi je bilo 
povedanih precej kritičnih be
sed na račun prejšnjega direk
torja Vaupotiča ki je s svojim 
slabim vodenjem in ravnanjem 
povzročil da so delavci v zad
njem času dobili 80-odstotne 
plače. Vendar pa so tudi člani 
kolektiva bili premalo odločni 
v boju proti raznim napakam 
v podjetju

Razmere so se letos znatno 
izboljšale. Iz poročila računo
vodje podjetja se je dalo raz
brati, da so začeli bolj smotrno 
gospodariti Finančni načrt za 
letos predvideva 48 milijonov 
din prometa. Že v prvem tro
mesečju so ga znatno prekora
čili, saj so prodali za nad 20 
milijonov din izdelkov. Te šte
vilke povedo, da je podjetje na 
dobri poti v svojem razvoju.

V njem je zaposlenih nad 50 
delavcev in delavk, ki pa ne 
zmorejo vseh naročil. Obratni

prostori so namreč neprimerni 
in zdaleč pretesni. Zato dajejo 
blago v izdelavo tudi zasebnim 
mojstrom na domove. Tu pa 
se pravzaprav začne zgodba o 
težavah »Konfekcije« Potreb
na so jim denarna sredstva za 
nove šivalne stroje in ostali in
ventar, najti bodo morali dru
ge, bolj primerne poslovne pro
store.

V Ljutomeru zadnja leta 
precej gradijo, vendar je letos 
bolj slabo za investicijske kre
dite. Kljub temu pa nadalju
jejo z gradnjo dveh poslopij; 
obrtniki postavljajo svoj dom, 
ki že ima temelje in so zemelj
ska dela končana. Splošno tr
govsko podjetje pa gradi s po
močjo okraja in mestne občine 
trgovsko hišo na Titovem trgu. 
Stavba je že pod streho in bo 
z nekaj milijoni popolnoma go
tova in opremljena. Obrtna 
zbornica bi v svojem domu od
stopila »Konfekciji« prostore 
za delavnice in prodajalno, to
da kaj  delo je zaradi fi
nančnih težav zastalo. Zato bi 
ji lahko učinkovito pomagali 
le tako, da bi ji začasno odsto
pili prostore v novi zgradbi na 
Titovem trgu

Če razmotrimo o tem vpra
šanju z gledišča gospodarskega 
računa in sploh razvoja mesta, 
potem lahko ugotovimo, da do
kler je problematika nekate
rih gospodarskih organizacij ta
ko kritična, še zdaleč ni take

potrebe po novih trgovskih lo
kalih. Da se bomo pravilno ra
zumeli lokali so potrebni, še 
bolj pa so potrebni poslovni 
prostori podjetju, ki ima pred 
sabo mnogo obetajoče perspek
tive in razvojno pot. Nadeja
mo se, da bodo vodilni ljuto
merski gospodarstveniki pra
vilno razumeli težave »Konfek
cije« in take pomagali v priza
devanju za izboljšanje gospo
darske dejavnosti v prleški me
tropoli. Kamenski

Kmetijska gospodarstva! Kmetovalci!
Povečajte dohodek vašega gospodarstva! To boste lahko 
dosegli s povečanjem pridelovanja oljaric. Zato izkori
stite vsak košček zemlje in zasadite semena bučnic in 
sončnic.

TOVARNA OLJA - Slov.. B istr ica

V Ljutomer in Radgono —
šolski poliklinik

V ljutomerskem okraju imajo 
dve večji in tri manjše zobne 
ambulante, v katerih dela 5 zo
barjev in 5 zobnih tehnikov. 
Najbolje opremljena zobna am
bulanta je v Ljutomeru. Teh 
ustanov se vedno bolj poslužu
jejo tudi kmečki ljudje, zato so 
opravile veliko delo, saj so v 
enem letu imele 19.386 obiskov. 
Za odrasle ljudi je v glavnem 
preskrbljeno. Prizadevati pa se 
bo treba, da bodo zobne ambu
lante bolj skrbele tudi za mladi
no.

Nekaterim šolam so doslej po
svečali večjo skrb, na druge pa 
pozabljali. Šolo pri Vidmu bo 
odslej obiskoval dentist iz Rad
gone dvakrat tedensko. Tudi dru
ge oddaljene šole bodo morali 
obiskovati dentisti vsaj enkrat 
na teden. Za izvedbo te naloge 
bo potrebno ustanoviti v Ljuto
meru in Radgoni šolski poliklini
ki, ki bi si razdelili vse šole v 
okraju. Šolski polikliniki bi skr
beli za redne zdravniške pregle
de šoloobveznih otrok in za vse
stransko higiensko ureditev šol. 
vrtcev in domov. J. p.

Dve novi knjigi
pisatelja Miška Kranjca

Prekmurski rojak pisatelj 
Miško Kranjec, ki je po osvobo
ditvi napisal sicer že precej del, 
a se v zadnjih dveh letih skoro
da ni oglasil, je pred kratkim iz
dal dve novi knjigi z naslovoma 
»Imel sem jih rad« in »Nekoč bo 
lepše«. Knjigo »Imel sem jih 
rad« mu je založila Mladinska 
knjiga v Ljubljani, ki je po vojni 
izdala že vrsto dobrega mladin
skega čtiva, knjigo »Nekoč bo 
lepše« pa založba Obzorja v Ma
riboru. Oglejmo si na kratko eno 
in drugo!

Knjiga »Imel sem jih rad« ob
sega dvanajst krajših povesti, ki 
jim je Kranjec dodal še predgo
vor. V predgovoru zvemo, zakaj 
so te povesti sploh nastale. Kra
njec piše: »Ljudje so potrkali na 
duri mojega spomina, ljudje, ki 
sem jih imel rad. Še danes trka
jo in bodo trkali, dokler bom ži
vel. .. Ne terjajo od mene nika
ke »poslanske« pomoči, ničesar 
nočejo, razen da posedijo in po. 
kramljajo. Sedijo in mi pripove
dujejo, vsi že pradavni, kakšen 
je bil čas v katerem so živeli in 
sem jih otrok srečaval... rad 
sem jih imel.. .  morebiti jih da
nes imam celo rajši, kakor sem 
jih imel, dokler so bili živi.« 
Kdo so ti ljudje, ki so se ogla
sili v Kranjcu s tako silo. da 
jih je moral umetniško oblikova
ti, pisati zgodbe iz njihovega živ
ljenja? To so ljudje, ki jih je 
Kranjec začel spoznavati kot pr. 
ve v svojem življenju, ljudje, ki 
so jih srečavale njegove začude

ne otroške oči. Njegovi starši, 
brata, sosedje in vaščani iz Ve
like Polane in njih težko življe
nje okrog prve svetovne vojne 
so v teh povestih zaživeli na ču
dovit način. V njih najdete njih 
revščino, socialno odvisnost od 
madžarskih grofov, trpek boj za 
kruh na zemlji, ki je po vsej zgo
dovinski pravici pripadala njim, 
a si jo je prilastil tuj živelj. V 
Poljani, ki je pisatelju od časa 
do časa istoznačnica za celotno 
Prekmurje, so se rodili ljudje, ki 
sta jih madžarski grof in domači 
večji kmet »rada imela«. Rodili 
so se pač zato, da so kot hlapci, 
kot ljudje brez pravic garali go
spodarjem in si iskali grenkega 
kruha v tujini kot sezonski de
lavci. Nadalje nam Kranjec opi
suje njih tegobe v času prve 
svetovne vojne, ko so morali iti 
umirat za tujega cesarja. Enega 
samega glavnega junaka bi v teh 
povestih zastonj iskali: glavni 
junak v njih so prekmurski ljud
je, je njih življenje. Res je, da 
opisuje Kranjec v njih tudi svo
je otroško življenje. Ali to dela 
tako, da gleda skozi prizmo svo
jega otroškega sveta. Z veliko 
ljubeznijo oživlja ljudi, ki so za. 
radi svoje dobrote vredni, da ži
ve med nami. V njih bivata sa
nja in upanje na lepše življenje 
v prihodnosti.

V knjigi je tudi mnogo lepih 
misli. Naj navedem le dve izmed 
njih: »Kako naj ubiješ človeka, 
ki ti da fig rekoč: »Na, nesi jih 
svoji deci!« — »Dober biti — eh,

to je težko. Toda lepo mora biti, 
če si dober, če znaš biti dober.«

Tekst povesti je lepo ilustri
ral slikar Lajči Pandur. Knjigo 
pa je opremil s prekmurskimi 
značilnostmi Horvat Aleksander.

Kakor nam Kranjec v prvi 
knjigi pričara preteklost prek
murskega človeka, tako opisuje 
v drugi sodobnega slovenskega 
človeka. Knjiga »Nekoč bo lepše« 
obsega le dve daljši povesti, a 
je po obsegu enaka le-oni. V pr
vi povesti »Nekoč bo lepše«, po 
kateri ima knjiga tudi naslov, 
opisuje življenje vdove, ki ima 
štiri otroke. Žena je srečna v 
svojem družinskem krogu, skrbi 
zanj z veliko ljubeznijo in požrt
vovalnostjo, zvesto pa dela tudi 
za naše novo družbeno življenje. 
Ker pa je še zelo mlada in lepa, 
ne more, da bi si ne želela mo
ške ljubezni. Tako vzljubi člove
ka, ki je bil v partizanih in je 
ves predan delu za socializem. 
Ta mož mnogo razmišlja o mo
rali in o dolžnostih novega so
cialističnega človeka, in ji ljube
zen nekaj časa vrača. Ali jo po j 
poročil, ali jo je dolžan poročiti? 
Če bi bil res nov človek, bi jo 
poročil, saj jo ljubi. Izkaže pa se, j 
da je poln pomislekov in jo na
zadnje zapusti pač samo zato, 
ker ima štiri otroke. Tako spo
zna. da tiči v njem še mnogo j 
stare navlake, da je v stvareh 
morale in ljubezni še vedno grd 
in majhen človek. Zapuščena 
vdova pa goji trdno vero, da bo 
človek nekoč tudi v teh stvareh 
lepši, plemenitejši, saj se že da
nes vrši v njem močna revoluci
ja.

Tudi v drugi povesti »Življe
nje ima dve strani«, razčlenjuje

 Kranjec moralo, vrednost sodob
nega našega človeka. Seveda ima 

 povest drugačno zgodbo. Gre za 
 mlado dekle aktivistko, ki je kot 
uslužbenka okrajnega magazina 

 zgled poštenosti in delavnosti. 
Odločno sovraži in nastopa zo
per človeka, ki je našim družbe
nim ciljem sovražen. O njej bi 
se moglo reči, da je novi človek. 
Toda kaj kmalu tudi ona moral
no pade: zaljubi se in začne kra
sti ljudski denar, da bi oskrbela 
sebe in človeka, ki ga je nekoč 
sovražila kot nesocialističnega 
človeka. Kranjec pretresljivo opi
suje njene duševne boje v času, 
ko se v njej razkrajajo najvišje 
človeške vrednote, kot so pošte
nost, delavnost in druge. Globoko 
je razočarana nad samo seboj in 
se iz obupa vrže v vrtinec še huj
šega osebnega propadanja. Sve
tel lik v tej povesti je njen oče, 
ki je sicer tudi enkrat ukradel 
denar, a je storil to z velikim 
gnusom in odporom. On sicer ne 
ve, kaj je socializem, čeprav ve
ruje, da bo le-ta »prepihal po
slednje kotičke našega življenja, 
kjer se je vse zasmradilo in kjer 
nič ne pomaga, če še tako odpi
raš okna«, kakor pravi pisatelj, 
S tem opozarja mladega človeka, 
ki se je zgubil, naj se vrne k po
štenosti in življenjski plemenito
sti, ki je mora biti v našem so
cialističnem življenju vsak dan 
več.

Umetniško nas ti dve povesti 
ne zadovoljita tako kot povesti 
v prvi knjigi, ker je pisatelj pre
malo pazil na zgradbo , zgodbe. 
Kljub temu pa sta umetnini, ki 
ju naj poleg prve knjige vsakdo 
prebere. - cc
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P o  P r e k m u r j u  i n P r l e k i j i
N a d  3 0 0 0  lju d i  v  C e z a n j e v c i h  

n a  p r v e m  o b č i n s k e m  p r a z n i k u

Pretekli ponedeljek 5 aprila, 
ob 10. obletnici slavnih dogod
kov iz narodnega osvobodilne
ga boja, so v Cezanjevcih prvič 
proslavili občinski praznik

Kresovi, ki so jih na pred
večer prižgali po vseh bližnjih 
gričkih, so daleč na Mursko 
polje naznanjali slovesni dan. 
Jutranje grmenje iz možnarjev 
je pregnalo nočno tišino.

Nad 3000-glava množica se je 
zbrala pred občinskim poslop
jem, na slavnostnem prostoru. 
Dasi je bil delavnik, so semkaj 
prihiteli ljudski poslanci, de
lovni kolektivi iz Ljutomera, 
bližnja in daljnja društva, ga
silci, borci, ki so nekoč vodili 
boje v tej občini, videli smo 
višje predstavnike naše oblasti 
in vojske in še so nepričakovano 
prihajali gostje, kolektivi, ki so 
s svojim kulturnim sporedom 
dali pravo vsebino prazniku, 
kot spomin na slavne dni v

NOB, saj je ravno na tem pre
delu Prlekije bila pred 10 leti 
zavestna vstaja ljudstva, ki je 
prizadejala smrtne udarce oku
patorju. Tu so padali najboljši 
sinovi, borci za domovino, kar 
je bilo videti tudi v občinskem 
muzeju.

mladina in odrasli. Tudi pri

Po prvem svečanem delu se 
je množica zgrnila v povorko 
k Ribičevemu mlinu, kjer je bilo 
odkritje spominske plošče mla
demu. smelemu partizanu Jan
ku Ribiču.

Številčno močni pevski zbori 
»Svobode« iz Radgone pod vod
stvom M Golarja, zbor iz Lju

tomera s tov M. Zacherlovo, 
domači pevski zbori in ljuto
merska godba na pihala so z 
ostalimi množičnimi organiza
cijami tudi na tem mestu iz
vedli pester spored 

Popoldne so izvajala kultur

ni program domača društva — 
ljudskem rajanju je bilo moč 
opaziti, da je bil to praznik ne 
le Cezanjevčanov, temveč vseh 
Prlekov Razpoloženja množice 
skoraj ni mogoče opisati; ob 
zaključku lahko samo rečemo: 
v Cezanjevcih še kaj takega 
nismo doživeli! A. S.

PETROVCI
V soboto, 3. aprila, so imeli 

učitelji občinsko konferenco. 
Pogovarjali so se predvsem o 
graditvi novega šolskega po
slopja. Imajo že opeko in les, 
ki so ga darovali vaščani. Se
danji šolski prostori so nepri
merni in niti niso bili grajeni v 
ta namen. Razreda sta le dva, 
a šola je osemletna!

Sklenili so še, da bodo pri
pravili pionirje za nastop na 
proslavi »Ljudsko pravice« Or
ganizirali bodo tudi Rdeči križ 
in kot predavatelji pomagali 
gospodarskim krožkom. B.

PUCONCI
Zadnjo nedeljo so pri nas za

ključili kuharski tečaj Udele
ženke so priredile razstavo svo
jih izdelkov in čajanko. Obe 
prireditvi sta dobro uspeli.

Razstavo je obiskalo mnogo 
vaščanov, največ žensk, ki so 
občudovale spretnost priredite
ljic.

ŠPORTNA KRONIKA
TD »Partizan« Beltinci — Va

jenska šola M. Sobote 4:1 (1:0). 
Na igrišču Partizana v Beltin
cih sta se preteklo nedeljo po
merili nogometni enajstorici 
domačega »Partizana« in Va
jenske šole iz Sobote. Boljše so 
igrali domačini in zato tudi 
prepričljivo premagali goste, 
ki so se jim sicer požrtvovalno 
upirali. Tekmo je vodil soboški 
igralec Franc Maučec.

I z  Radenc poročajo . . .
Roditeljski sestanek v o ro

škem vrtu je dobro uspel. Raz
pravljali so o ureditvi vrt
ca. Zgraditi nameravajo otroški 
bazen, urediti igrišče z gugalni
cami, vrtiljakom in podobnimi 
napravami, vse to jih bo veljalo 
nad 200.000 din. Starši so oblju
bili, da bodo pomagali s prosto
voljnim delom, zaprosili pa bo
do za pomoč tudi podjetja in ob
činski ljudski odbor.

Taborjenje mladincev predvoja
ške vzgoje uspešno zaključeno. 
Udeležba na vajah je bila sto
odstotna. Taboreči so svoje vo
jaško znanje precej izpopolnili, 
kar bo prišla prav zlasti onim, 
ki bodo letos oblekli vojaško 
suknjo.

Seja občinskega Sveta za pro
sveto in kulturo. Pogovorili so 
se o zimskem izobraževalnem de
lu v minuli sezoni. V prosvetnih 
društvih se je že začelo tekmo
vanje v čast 20. obletnice »Ljud
ske pravice«; na Murščaku, 
Kapeli in Janževem vrhu, v 
Hrastju-Mota, Boračevem in Ra
dencih pripravljajo igre, s kate
rimi bodo medsebojno, gostovali. 
Najboljše igralske družine bodo 
nastopile v Radgoni in morda 
celo v Ljutomeru in Lendavi. Na 
svoje nastope se pridno priprav
ljajo tudi pevski zbori v občini.

Ki

Drobiž iz obmurskih krajev
LJUTOMER — V noči od 28. na  29.

marec je bil izvršen tlom v bife na 
ljutomerski železniški postaji. Vlomilec 
je razbil trata in ključavnico, se spla
zil v notranjost in odnesel za 40.000 
dinarjev raznega blaga in 14.000 din v 
gotovini.

STOGOVCI — V noči od 29. na 30.
marec so neznani storilci vlomili v tr
govino Kmetijske zadruge v Stogovcih 
pri Apačah. Sklepajo, da jih je bilo več, 
ker so pod oknom prebili zid in se
skozi luknjo splazili v poslovalnico. Vlom 
je bil izvršen na prav tak način kot 
svojčas v Kmetijsko zadrugo na Spodnji 
Ščavnici. Verjetno je ,  da gre za iste 
vlomilce.

Odnesli so tekstilno blago in 15 pa
rov čevljev. Zadruga je oškodovana za 
400.000 din. škode pa še niso mogli
natančno ugotoviti, ker ni bila izvršena 
inventura. Blago je bilo zavarovano, zato 
bo Zavarovalni zavod zadrugi povrnil 
nastalo škodo S. C.

BELTINCI — Ko je bil pri nas kra
marski sejem, je v dopoldanskih urah 
izginilo dvokolo s hodnika v poslopju 
ObLO. Lastnik in matičar Andrej Mlinarič 
je tatvino prijavil organom Ljudske milice, 

ki so bili storilcu kmalu na sledi; 
ugotovili so, da je kolo odpeljala in 

i s tega dne prodala neki stranki v De
kanovcu (Hrvatska) Kristina Mučičeva. 
roj. Mencinger, bolničarka iz Lipovec. 
— Čeprav je bila imenovana že kazno
vana zaradi poizkusa pobega čez državno 
mejo, jo kazen še ni spametovala; vse
kakor bi bilo bolje zanjo, če bi se 
oprijela poštenega dela in si v njem 
poiskala zaslužek.

GABERJE — Tudi Jožetu Čuku iz 
Gornjega Lakoša 125 ni uspelo, da bi 
si prilastil sprednje kolo, ki ga je sredi 
marca pri belem dnevu odnesel iz dvo
rišča OLO Gaberje nameščenki Anici Tor
movi Plen je sicer skril pod dračje na 
svojem dvorišču, pri tem pa ga je nekdo 
opazil in ga prijavil varnostnim orga
nom čuk je svoje dejanje pod tezo do

kazov priznal. Moral se bo zagovarjati.
Podobna usoda bo prav gotovo dole

tela tudi Franca Felbarja in Jožeta Vi
doviča iz Gaberja. Prilastila sta si dvo
kolo sovaščana Štefana Kalamarja in 
hotela krivdo zvaliti na soseda, kateremu 
sta takrat, ko so ju zasledovali, pod
taknila trofejo na dvorišče.             F. B. 

PANOVCI — Posestnika Karla Kuronjo 
je pred kratkim zadela nesreča. Pri 
porodu mu je podlegla krava. Ker pa 
je imel gospodar svojo živino zavaro
vano, mu je Zavarovalni zavod povrnil 
vso škodo.

MURSKA SOBOTA — Tudi kobile rade 
podležejo pri težkih porodih. Kmet Franc 
Čagran iz Murske Sobote, ki je z edino 
kobilo obdeloval svoje posestvece, bi 
lahko to potrdil. Marca mu je živinče 
poginilo pri žrebitvi zaradi nepravilne 
lege mladiča. Niti dva veterinarja nista 
mogla pomagati. Čagran je kril škodo 
z zavarovalnino. J. O.

SZDL v o bčin i C ankova
je izvedla letno občinsko 

konferenco
V nedeljo 28. marca je 60 izvo

ljenih delegatov, skupno s pred
stavniki ostalih množičnih orga
nizacij prisostvovalo letni kon
ferenci Socialistične zveze za 
področje Cankove. Izvolili so tu
di nov občinski odbor SZDL.

Letna konferenca je ugotovila 
padec članstva, v občini je sedaj 
vključenih 30 odst. vseh voliv
cev v SZDL. Prednjačijo v Ko
rovcih, kjer je 65 odst. volivcev 
v SZDL, v Cankovi pa le polovi
ca. Za dvig članstva bodo morali 
še posebej skrbeti v Domajincih 
in Ropoči. Delegati konference 
so živahno razpravljali o raznih 
vprašanjih organizacije kakor 
tudi o gospodarstvu Sklenili so,

 da bodo v bodoče vaški odbori 
SZDL razpolagali s petino zne
ska vplačane članarine. Na pod
ročju občine bo treba gospodar
sko okrepiti zadruge, vendar pa 
so tu delegati izražali svoje 
mnenje o kreditnem poslovanju 
zadrug, ki je težavno.

Novi občinski odbor SZDL si 
je zadal vrsto sklepov, med nji
mi tudi tega, da organizira občin, 
odbor Ljudske prosvete, da se bo 
kulturnoprosvetno delo na pod
ročju občine uspešneje razvijalo. 
Konference se je med drugimi 
gosti udeležil tudi republiški 
ljudski poslanec Bela Brglez.

-ik

V  te č a jih  se v z g a ja jo  n o v i v o d ite lj i  , ,P a r t iz a n a “
Pred kratkim je v Ljutomeru 

uspešno zaključilo tečaj 36 vod
nikov in vodnic iz 17 društev 
»Partizana« v okraju. Tečajniki, 
ki so morali praktično predelati 
snov iz 14 predmetov in se tako 
temeljito pripraviti na številne 
tekme in nastope, ki bodo letos 
v Sloveniji, so zelo dobro pre
stali preizkušnjo pred ocenjeval
no komisijo, ki je bila z njihovi
mi uspehi kar zadovoljna. Zato 
okrajno društvo »Partizana« upra
vičeno pričakuje od njih, da bo
do pridobljeno znanje koristno 
uporabili v društvenih telovadni
cah in tako pripomogli k razma
hu partizanske organizacije v 
Prlekiji.

Takoj ko so v Soboti zapustili 
tečaj moški vaditelji, se je pri
čel tečaj za vodnice ženskih

vrst Obiskovalo ga je 11 tečaj
nic iz 9 društev (Sobota, Beltinci, 
Cankova, Tišina, Črenšovci, Ša
lovci, Rakičan, Radenci in Ivanj
kovci). Urile so se v telovadbi 
na orodju, atletiki, košarki, 
športnih in zletnih igrah.

Napori, ki so jih morale pre
magovati, niso bili zaman. Za
ključni izpiti iz vseh praktičnih 
m teoretičnih predmetov so po
kazali, da je bil njihov trud kro
nan z uspehi. Pridobile so mnogo 
koristnega znanja in napotkov 
za delo v društvih. Večina de
klet je opravila tečaj s prav do
brim uspehom. Štefka Golobova 
iz Beltinec pa je bila celo odlič
njakinja; pri njej se je poznalo, 
da že več let uspešno dela v do
mačem »Partizanu«. T. Ž.

PISMA V ŰJECA BALAŽA Z
VUJDRIMLAKE

Nesrečni potač sreče se je 
to etan tüdi v inači tak pomet
nem L o t m e r k i  za fse tiste 
norlake zasükna, keri mislijo, 
kaš za pisnivih sto dinarof do
ba gvišno celi küp novih jeze
rakof, pa so se prekesno spotili 
stare prleške istine, ka pre pa
metni te tržijo, dere majo norci 
peneze. Eni so se v okrepalnici 
s povzdigavajon punih litrof že 
vadili na vzdigavaje jezerakof, 
zaj pa že znavi ponižne šprica
re žülijo. Hja — pamet ti je 
draga reč! — Tak je bilo tüdi 
s Svetom na Kajžari Vüčene 
glavé so pravile, ka je toti fi
lern  fčista zanič, ven so ga naši 
lidjé zdrakšlali, Potlan pa, dere 
so ga drügi hvalili, jin je bilo 
žo, ka so ga ne šli gledat. Takše 
prijatelske. keri samo prfrnkav
lejo, bi tüdi trebalo v lagve 
zaphati, samo ne v vinske, pač 
pa f tiste za gnojšnco. Tan bi

se hitro navzeli takšega düha, 
ka bi drügin že odaleč vujali. 
Tak bi se tüdi jin potač sreče 
precik zasükna. — Keri zaj gori 
sedi, naj malo misli, kak je bi
lo, dere je negda negi doli čup
ja. Zato je ne praf, či zaj pravi, 
ka pre tumpasti čehi z vesnic 
v varaš silijo, ka bi se pr na
ših meštrih kaj náfčili, te pa 
nega placa za varaške čehake — 
ven je morti negda san s kakše 
vesnice prdrapa Potač sreče 
sküšavlejo tüdi neki naši ribiči. 
Eni praf flisik na črno ribijo, 
dokič se jim ne zasükne, drügi 
pa so se na opčnen zbori naürok 
degmali, keri de te ali na viši
šen stoleci čupja — ribe pa naj 
kak dózdaj san vrag jemle.

Čüja sen tüdi, ka se tisto ne
zarensko  keglišče poleg malega 
štacjona nede f čakalo, ka bi 
vjen ružile krügle no kegli pa 
se tukli nekši švahisti, ven na

menijo vjen napraviti dvorano 
za jako potrebne sestajnke — 
po dugih gučih se Potlan lehko 
v rjavi Ščavnici sfrišajo. Tüdi 
pr Ivani Kaučiči se je potač 
naürok zasükna. Zaj je pre nekši 
smolistični otsek na vrhi no si 
celo pefce z Marpruga zaferem
le, gosli, klarenet no boben pa 
so za en čas fčista nádni.

Ge indi, tak na priliko pr 
M a l i  n e d l i ,  zaj perja no lidi 
več ne češejo, ven je to drügo 
veki greh. Skoro do pre z drü
čenimi možmi zadelali tisto lük
jo na cesti pret zadrüžnin šta
cünon, či de jin le gratalo. Na 
zadrüžnen opčnen zbori se je 
letos tak obrnolo, ka je bilo do
sta maje guča kak lani, čiglih 
so bilé nove dveri na autokura
ži precik solene, še bole pa stro
ški pr živini. Zaslüžili so pre 
samo za eno brejo kravico. Tü
di nekša svija je zakrolila, ven 
je ot dumaje vage pa do lot
merške zgübla celih 20 kil. Le
seni otsek je še maje prdela, 
čiglih precednika pot pazdühoj 
nekaj boli — morti se je pr 
mešetariji z grünti preveč zman
tra. Neštrni lidjé so malo mr
gotali, zakaj so pre tan v dosta 
meših Brkofcih z leson teko 
zaslüžili, ka do lehko precik pe
nes za eletriko dali — pr Mali 
Nedli pa toga nemrejo nareti. 
Edini sadjarski otsek s prištü
ljenim precednikom se je lehko 
malo pohvala To so lidjé radi 
čüli. ven že itak skoro fsi na 
pijačo no peneze hukajo. Potlan 
je bilo ophajilo s klobasami no

z močnoj jurkoj — ot fsakšega 
resen samo za ophajilo. Gospo
dije so se pr fsen ten dosta 
nafčile. Drügi den so pravile 
postreženim pucan f štacüni, ka 
do mogle biti dosta bole prijaz
ne no postrežlive pa se bole 
fküper vzeti, čiglih de jin to 
malo žmetno. Pa jin je ena, kera 
pr štacüni tri voglé gordrži, hi
tro zabrüsila: Bole nas šinflejo. 
bole mo zdrave. — Za takši be
tek jin resen nede trebalo f špi
tal hoditi. Morti ma zadrüga 
sama za jega kakšo dobro vra
štvo, rečmo dugši urlaup, ka bi 
se tüdi tü potač malo zasükna.

Na opčnen zbori rdečih križ
nikof si Vida drügo nedelo do
sta male lidi kak na zadrüž
nen. Morti bi biló bole, či bi 
lidén obečali ophajilo s friškimi 
ostajnki klobas pa z jurkoj, či
glih bi toto krstili z vodoj z dra
gega šolskega zdenca, keri še 
zmirom klübüvle. Te bi  tüdi to
temi potrebnemi drü štvi Cvele 
Rože op poti kak ovemi pridne
mi drüštvi s S t a r e  c e s t e ,  
kero  je Potlan odvečera žjimi 
fčista fájn na odri nastopilo. 
Gvanti so bili lepi, pa teko 
mrtvih, ka se jih je celo drevje 
na odri fstrašilo no,se naglavič
ki postavilo. Najbole zadovolni 
so bili tisti šparavni lidjé, keri 
so stoječki fajn sideli.  Tüdi tü 
de trebalo potač zasüknoti, ma
kar de Potlan što s sedežnoj 
kartoj sta ge f koti, nikomi na 
poti. To bi bilo lepo pa bogme 
tüdi pošteno.

Vüjec Balaš

KMETIJSKA ZADRUGA 
V MURSKI SOBOTI

razpisuje službeno mesto
k o m e rc ia lis ta

Nastop službe takoj. Pogoj: po 
možnosti trgovski nameščenec 
z daljšo komercialno prakso. 
Vešč mora biti pri spoznavanju 
blaga, imeti mora prakso v od
kupu in potrebno strokovno iz
obrazbo za to službeno mesto.

P O Z I V
Ker je Kmetijska delovna za

druga Lukavci v okraju Ljuto
mer v likvidaciji, pozivamo vse 
upnike, da pošljejo svoje ter
jatve, in dolžnike da poravna
jo svoje obveznosti najkasneje 
v roka 15 dni po objavi tega 
oglasa.

Premoženjska komisija.

RAZPIS
Občinski ljudski odbor Pola

na razpisuje ODDAJO GO
STILNE v pavšalni zakup. In
teresenti naj pošljejo pismene 
ponudbe na gornji naslov do 
15. aprila 1954.

Kdor bo ponudil najvišjo let
no pavšalno zakupnino, bo go
stilno dobil v zakup za dobo 
dveh let.

IZJAVA
Izjavljam, da so vse vesti o 

Sonji Karasovi iz M. Sobote 
neresnične in jih kot take pre
klicujem, njenim staršem pa se 
zahvaljujem, da so odstopili od 
tožbe. — Terezija Krančič. de
lavka iz Murske Sobote.

Razpis
OLO — Svet za prosveto in kulturo 

v Murski Soboti
razpisuje

štipendije za študente visokih šol in 
sicer:

1 štipendijo za študente farmacije.
3 štipendije za študente ekonomi j..
1 štipendijo za študente agronomije.
2 štipendiji za študente gradbeništva.
2 štipendiji za študente  geodezije.
2 štipendiji za študente filozofije 

(1 ke, 1 ma-fi).
Ob pismeni pogodbi med koristniki 

štipendije in OLO Sveta za prosveto in 
kulturo v Murski Soboti so predvideni 
sledeči pogoji:

1. štipendist naj predloži izjavo o 
roku  katerem bo študij predvidoma 
zaključil in naj bo potrjena po odboru 
za štipendije na fakulteti študentje 
višjih letnikov imajo prednosti

2. Višina štipendije se določi po do
govoru, nikakor pa ne bo nižja od 
3000 din mesečno.

3. štipendist se bo moral zavezati, 
da bo služboval v okraju Murska Sobota 
najmanj dvakrat toliko časa, kolikor ča
sa je prejemal štipendijo.

4. Kolikor štipendist ne bo izpolnje
val pogojev pri študiju na univerzi, se 
mu bo štipendija ukinila la bo moral 
ves uporabljeni znesek vrniti.

Murska Sobota, dne 31. marca 1954 
OLO SPK 

Murska Sobota

TEDENSKI KOLEDAR
Nedelja, 11. aprila  —  Rada.
Ponedeljek, 12. aprila —  Lazar.
Torek, 13. aprila —  Ida.
Sreda, 14. ap rila  — Valerija.
Če t r tek, 15. aprila — Helena.
Petek, 16. aprila —  Božislava.
Sobota. 17. aprila —  Rudolf

SONČNI VZHOD: 11. aprila  ob 5,25. 
ZAHOD: ob 18,43. Dolžina dneva 13 ur 
in 18 minut.

SPOMINSKI DNEVI
11. aprila  1864: Ustanovljene Sloven

ska Matica. F ran  Levstik je  postal njen 
tajnik.

13. ap rila  1942: Odgon koroških Slo
vencev, nasprotnikov nacizm a, v tabo
risče  Zrelec pri Celovcu .

14. aprila  1895: Potres v Ljubljani, 
ki je  porušil velik del mesta.

15. aprila  1867: Rojen p isa te lj in
voditelj slovenskih socialistov Etbin 
Kristan — 1920: Po navodilih KPJ so 
stopili jugoslovanski železničarji v 
stavko. Pozneje so  se j in  pridružili le  
rad arji in kovinarji (Dan železničarjev) 
—  1941: Razpad s ta re  jugoslovanske
vojske, beg kralja  in vla de v inozem
stvo te r  začetek up o ra  pod vodstvom 
KPJ proti okup a to rju  —  1942: Borbe 
prim orskih partizanov z Ita lijan i na Na
nosu .

16. ap rila  1944: Z ačetek  nem ške
ofenzive na osvobojeno ozem lje Prim or
ske, ofenzivo so partizani razbili s 
svojo protiofenzivo.

KINO
MURSKA SOBOTA predvaja od 9. do 

11. aprila  am eriški film v naravnih 
barvah , ,LJUBIMEC IZ NEW ORLEAN
SA ", od 13. do 15. ap rila  švicarski 
film „ KRALJ KEGLJAŠEV".

RADGONA predvaja 10. in 11. aprila 
japos ki film „V GOZDU", 14. in 15. 
aprila  angleški film ,,IZOBČENEC Z 
OTOKOV” .

ČEPINCI predvaja  11. aprila  švicarski 
film „  ŠTIRJE V DŽIPU” , 18. aprila  
am eriški film, ,,POSTAJA UNION“.

ORAD predvaja 11. ap rila  am eriški film 
„ NJEN OTROK” 18. aprila  it a li j a n ski 
film ,,GRENKI RIŽ”

MALI OGLASI
Voz sena in plato voz v dobrem 

stanju prodam, Štefan Bar
barič M Sobota. Kocljeva 17.

Zaokroženo posestvo s 15 ha 
zemlje, velikim stanovanj
skim in gospodarskim poslop
jem — vse v zelo dobrem 
stanju — prodam. Leži v  bli
žini Maribora. Naslov v upra
vi lista

Hišo z vrtom prodam. Milan 
Udovič M Sobota. Partizan
ska 4

Hišo v Soboti — tudi na polo
vico — prodam Informacije, 
Klavniška 6

Novo hišo z gospodarskim po
slopjem, 154 ha sadovnjaka, 
74 a njive prodam po ugodni 
ceni. Stoji v Bezani 59, ob 
glavni cesti. 8 km od Maribo
ra Franc Božiček, Maribor, 
Meljska 9

Gozd v Šalamencih prodam. 
Meri 56 arov. Franc Poredoš, 
Ključarevci 22 pošta Križev
ci pri Ljutomeru

Preberi in vedi . . .
Kmetijske zadruge 

posestva in kmetovalce
obveščamo, da smo v M. Soboti na Lendavski 47 (Flisar) 
odprli odkupno postajo za vse oljarice — Na zalogi 
imamo pristno bučno in sončnično olje, pogače, otrobe 
in prvovrstna oljna semena. — Kmetje! Sejte seme pre
izkušene besarabske sončnice in hrvaške bučnice. Dobite 
ga v vsaki kmetijski zadrugi. — S tem, da boste sejali 
več bučnic in sončnic, boste krepili svoja gospodarstva. 
Zato tekmujte za čimvečji pridelek oljaric!

Se priporoča

Tovarna olja v S ov. Bistrici
odkupna postaja MURSKA SOBOTA

Ali že veste?
TRGOVSKO PODJETJE

Ž E L E Z N IN A
MURSKA SOBOTA

nudi po NAJNIŽJIH CENAH v svojih poslovalnicah 
na Lendavski cesti. Titovi cesti 5 in na Trgu zmage 5 
RAZNO ŽELEZNINO. KMETIJSKO ORODJE STROJE 
GRADBENI MATERIAL — DALJE KOLESA RAZNE 
DELE RADIO APARATE, ELEKTROTEHNIČNI MA

TERIAL IN POHlŠTVO.

Na zalogi: CEMENT-Trbovlje, Split, Pula, po ZNIŽANI 
CENI in apno »KRESNICE«



O B M URSKI TEDNIK
Murska Sobota, 9. aprila

V znamenju - vodikove bom be
Dva dogodka sta ta teden močno 

razburkala svetovno javno mne
nje ter tudi uradne predstavnike 
evropskih in izven evropskih dr
žav. Najprej so n e k a t e re  podrob
nosti o drugi eksploziji vodikove 
bombe na Marshaliskem otočju, 
ki je bila po izjavah očividcev 
vsaj 600-krat močnejša od »na
vadne« atomske eksplozije, dvig
nile val protestov proti takim po
izkusom skorajda po vsem svetu. 
Kakor da se je hipoma spet zbu
dila zavest človeštva pred novo, 
doslej nepoznano nevarnostjo, ki 
s svojo rušilno močjo napovedu
je konec naši civilizaciji! Naj
močnejšo zaslombo so proti temu 
strašnemu orožju našli v britan
skem Spodnjem domu. Pred dne. 
vi je namreč soglasno sprejel re
solucijo, ki zahteva od vlade, naj 
stori prvi korak za sklicanje kon
ference »velike tro jice« Eisenho
wer—Churchill—Malenkov, na 
kateri bi se lotili prepovedi 
vsakršnega atomskega orožja v 
vojne namene, po možnosti pa 
tudi omejitve glede navadne, t. 
f. klasične oborožitve. Laburi
stični poslanci so k temu še pri
stavili, naj bi zadevo pozneje 
prevzela v svoje roke najvišja 
mednarodna ustanova — OZN na 
zasedanju Generalne skupščine.

Najnovejše izjave vodilnih po
litikov kažejo, da je strah pred 
vodikovo bombo prevzel tudi 
njih dežele. To velja tudi za 
ZDA. ki so v proizvodnji atom

ske energije in atomskih poizku
sih dospele najdelj. Zato je pred
sednik Eisenhower javno pouda

razorožitev, ki je mirno počivala 
vse leto. Izvolila bo poseben od
bor držav, ki proizvajajo atomsko 
ril, da ZDA ne bodo uporabile 
vodikove bombe za množično 
uničevanje, proti uničevanju pa 
so nastopili tudi ostali državniki. 
Na spodbudo treh zahodnih sil 
se bo sestala komisija OZN za 
energijo, ki bo po svojem tajni
štvu pričel posvetovanja , o

mednarodni kontroli z uradnimi 
predstavniki zainteresiranih dr
žav. Vse kaže, da se tudi SZ ne

bo upirala tem posvetovanjem in 
da bodo slejkoprej rodila tudi 
primeren sad, ki bo rešil člo
veštvo strahu in negotovosti.

Km ečko p re b iv a ls tv o  na 
s ve tu  počasi upada

Od skupno 2.434,000000 (dve 
milijardi štiri sto štiriintrideset 
milijonov) ljudi na zemlji se 
ukvarja s kmetijstvom 59 od
stotkov Odstotek kmetovalcev 
po posameznih celinah je zelo 
različen. V Evropi znaša 32, v 
Aziji 70 v Južni Ameriki 59 v 
Severni Ameriki in Oceaniji 
pa 29 odstotkov

L. 1937 je bilo po vsem svetu 
62 odstotkov kmečkega prebi
valstva. To se pravi, da se je v 
zadnjih 15 letih odstotek kmeč
kega prebivastva zmanjšal za j 
3 odstotke

Uboge rdeče r ib ic e
Sedanji francoski minister za 

delo Bacon je hudo jezen na 
svojega prednika, socialista 
Mayerja. Trdi namreč, da je le
ta nalašč naročil za bazen v 
vrtu ministrstva — rdeče ribice. 
Sedaj mu je baje zelo nerodno, 
če sprejema pristaše svoje stran
ke, t. j. klerikalce.

Najpopolnejši Stroj
Morda kak najnovejši robot iz 

Amerike? Nikakor! To je še 
vedno naše telo. Kaj vse naredi 
v enem samem dnevu! Srce ob
bije dnevno nič več in nič manj 
kot 103.650 krat, kri naredi, pot, 
ki je dolga 265.520 kilometrov, 
pljuča vdihnejo in izdihnejo 
23.240 krat, telo pa porabi dnev
no 1.350 gr najrazličnejših hra
nilnih snovi.

Toda oglejmo si še nekatere 
zanimivosti! Naša usta izgovore 
povprečno 4.800 besed (če seve 
preveč ne klepečemo!), za naše 
okrog 7 milijonov celic v mo

žganih. Prvi hip nam bo zde
la ta številka prevelik.  Toda 
upoštevati moramo, da so mo
žgani sestavljeni od približno 9 
milijard celic!

Indokitajsko vprašanje
Na drugi strani pa je uradni 

Washington prav te dni pokazal 
precej bojevito lice. Naperil je 
ost svoje diplomacije na indoki
ta js k o  vprašanje. Znana je nje
gova teza, češ da o premirju v 
Indokini, ki si ga večina franco
skega ljudstva tako želi. sedaj 
ne sme biti niti govora, ker bi 
lahko služilo SZ in Kitajski kot 
propagandno sredstvo v njuni

»mirovni kampanji« v Aziji 
Medtem ko v Franciji na videz 
ne vedo, kako naj ravnajo, go
vori ameriška propaganda skozi 
usta zunanjega ministra Dullesa 
in nekaterih senatorjev o potrebi 
neposrednega ameriškega posre
dovanja v indokitajski vojni. 
Temu namenu tudi služi Dulleso
va najnovejša izjava, češ da ki
tajski tehnični svetovalci deluje
jo v Ho Ši Minhovih štabih. To 
naj bi bil »dokaz« o neposred

nem vmešavanju Kitajske v in
dokitajsko vojno, ki daje ZDA 
oziroma skupini zahodnih držav 
pravico, da prav tako ravnajo 
Na Dullesovo pobudo se prav te 
dni vrše posvetovanja med ZDA 
na eni ter Vel. Britanijo, Franci
jo, Avstralijo, Siamom in Filipi
ni na drugi strani pogajanja o 
»odločnejših ukrepih« v Indokini. 
Pričeli naj bi najprej s primerno 
resolucijo, pozneje pa morda ce
lo kako drugače...

Nehote se nam vsiljuje vpra
šanje, čemu je vse to potrebno 
ko pa naj ženevska konferenca, 
ki prične z delom 26. aprila, reši 
vprašanje Koreje in Indokine? 
Najbrž niso odveč trditve, da 
skušajo ZDA čimbolj minirati 
samo konferenco, ker bo na nje) 
sodelovala tudi Kitajska. Ženeva 
naj bi postala prizorišče navad
nih razgovorov brez kakršnih ko
li pomembnih sklepov, ki bi na
redili v Aziji enkrat primeren 
red. Odtod tudi sicer nepotrjene 
vesti, da ameriške delegacije ne 
bo vodil Dulles, nadalje odločne 
trditve ameriške vlade, da Kitaj
ski ne bo priznala pravice »pete 
velesile«, kakor zahteva, oziroma 
sedaj razglaša Moskva, in podob
no. Iz istih razlogov skuša ame
riška diplomacija pridobiti tudi 
skupino zahodnih držav za svoje 
»posredovalne« namene v Indo
kini. še preden bi bila, če že ne 
drugače, pa vsaj moralno, vezana 
na te ali one sklepe ženevske 
konference.

Pložaj, ki ga je le težko razvo
zlati! Spet bo treba počakati ne
kaj dni. da se nekoliko razbistri 
in da pridejo na dan novi vidiki, 
ki jih za sedaj lahko samo do
mnevamo.

Zemlja postaja toplejša
Na prvi pogled malce preveč 

drzna trditev! Toda angleški 
znanstveniki že sanjarijo o tem, 
kako bo na britanskih tleh zo
rela vinska trta ali morda celo

rastle palme. Na drugi strani 
trde, da se bo moralo prebival
stvo Francije, Belgije polovice

Nizozemske, severne Nemčije, 
Danske in Poljske zateči kam 
drugam, ker bo njih domovina 
zaradi velikih sprememb, ki se 
dogajajo na zemlji zalilo mor
je. Ledeniki na severu se vse 
bolj tope. zato se bo morska 
gladina dvignila 

Pojav, da se zemlja vse bolj 
segreva, so opazovali že od 1. 
1850 dalje V Kanadi in Sibi
riji se vsako leto pomakne me
ja ledu za sto metrov ali celo 
nekaj kilometrov proti severu 
ledeniki se letno povprečno 
skrčijo za 500 m. V Skandina
viji obdelujejo kmetje polja, ki 
so bila še nekoč pokrita z le
dom.

Na eni strani grozi evropskim 
državam morje, na drugi strani 
Pa bi na severu pridobili nove 
plodne površine zemlje 

O pojavih ki vplivajo na 
naraščajočo temperaturo na 
svetu, kroži več domnev. Ena 
med njimi je ta, da je v ozrač
ju vedno več ogljikove kisline, 
ki prepušča sončnim žarkom 
dostop do zemlje hkrati pa 
brani toploti da bi spet uha
jala v vsemirje. V zadnjih pet
desetih letih se je ta količina 
v ozračju povečala za 10 od
stotkov. Temu sc pripomogle 
številne tovarne, ki rastejo v 
sedanjem času ko gobe po dežju 
po vsej zemlji

Vsak teden ena

— Veš, draga moja, kaj naj
bolj občudujem pri tvoji torti? 
Da si jo sploh mogla razrezati!

Gosp odinje, pozor!
 Da se ne bi solzile, je treba če

bulo pred rezanjem najprej spu
stiti v vrelo in nato v hladno vo
do. Takoj zatem lahko čebule 
oluščite in narežete.

Najcenejše sredstvo proti 
opeklinam, ki jih nehote dobite 
pri kuhanju, je beljak. Za opek
lino ne ostane nikaka sled, pa 
tudi bolečina prav hitro mine, 
če si z njim nalahko namažemo 
prizadeto kožo.

Ce hočemo cvetačo ohraniti 
čim bolj belo, jo j e  treba kuhati

z majhnim dodatkom limoninega 
olupka.

A N E K D O T A
DOBER PRIMER 

Znani francoski matematik Po
encarré je bil prav tako dobro
dušen kakor raztresen. Na nekem 
izpitu je eden od študentov pri
čel jecljati:

»In potem . ..  in potem . .. vse 
sem pozabil, gospod profesor!«

»Seveda pozabili!« je jezno 
pripomnil učenjak. »Dam vam 
dober nasvet tisti, ki je tako ne
umen, da vse pozabi, si mora vse 
zapisati! Jaz na primer si vse 
zapišem!«

A li že veste...
. . .  da naše največje reke 

nimajo najglobljih dolin? 
Medtem ko je n. pr. Donava 
usekala svoje korito v Džer
dapu le kakih 500 metrov, so 
si neznane rečice kakor Diva, 
Grabovina in Dražanska, 
desni pritoki Neretve, izse
kali korito, globoko do 1500 
metrov. Tolikšna je globoči
na tudi znanega ameriškega 
kanjona Colorado v Ameriki. 
Savinja in Soča sta usekali 
korito do 1400 metrov glo
boko. kanjon Tare je globok 
1300 metrov, Pive pa 1100 
metrov.

. . .  da so prvo tovarno v 
Ameriki postavili 1. 1608? 
Bila je to steklarna v mestu 
Jamestown v državi Virgi
niji.

. . .  da je najdaljši želez
niški predor v naši državi 
predor, ki gre pri Jesenicah 
pod Karavankami za Beljak 
in Celovec na avstrijski 
strani. Meri 8 km. Gradimo 
pa tudi predore za cestni 
promet. Tako bo 6 km dolg 
in 13 m širok predor peljal 
pod Slemenom ter bo pove
zal Zagreb s hrvatskim Za
gorjem.

. . .  da so v mestu Barkeley 
(ameriška država Kalifornija) 
pred nedavnim odkrili stoti 
element (prvino), ki je zelo 
radioaktiven ter hitro razpa
de. Atomska teža je 254, torej 
večja kakor uranova (238). 
Novi element je prav na na
sprotnem koncu atomske le
stvice od vodika. Element št. 
99 so našli malo prej. Značil
no je, da oba še nimata imen.

Kmečke gospodinje!
Olje raste na njivah! Zato posejte ob razgone okopavin 
čim več sončnic besarabske vrste. Povsod med koruzo 
posadite semena bučnic.

TOVARNA OLJA 
Slov. Bistrica

»Morali bi jih k nam pripeljati,« je mirno spregovoril.
»K vam bi jih naj pripeljali, k vam?« je začudeno vprašala
»Samo, zemlje več nimajo,« je pikro pripomnil Peter.
»Če sta jih imela tako rada, zakaj pa so potem morali 

k meni,« se jima je rogal
»Rajši sva jih že imela, kot ti. ti ..,« je vzkriknila, kot bi 

mu hotela pljuniti v obraz »Se spominjaš, kaj vse sta jim 
obljubljala, če bodo šli k vama? Tedaj pa, ko so ti dali vse 
si jih pa lepo nagnal!«

»Zakaj pa kričiš? Ne vem. zakaj bi moral jaz za njih 
skrbeti, saj mi niso dali več kot tebi...«

Dolžili in vpili so drug na drugega, kot bi hoteli nekaj 
izbruhati, nečemu ubežati, ubežati misli na mater ubežati 
misli, da je ne ljubijo, ubežati spoznanju, da je to podlo, da 
so jo le izrabljali. Jančiju se je zdelo, da se je ta večer nekaj 
zaključilo in kot da bi se pretrgale vse tiste rahle vezi, ki so 
še družile ti dve hiši in to se ne bo spremenilo, le še čedalje 
bolj se bodo odtujevali. Bilo mu je, kot bi prišel k znancu, 
kateremu je povedal nekaj potrebnih besed in sedaj čuti, da 
lahko gre, saj nima povedati ničesar več. Počasi se je obrnil 
in na obrazu je imel svoj navadni brezbrižni, nekam posmeh
ljivi izraz.

Noč je bila mrzla in sneg mu je škripal pod nogami. Vča
sih se je ozrl po polju, obkroženem z obronki gozdičev. Ves 
čas se mu je zdelo ko da hoče nekaj odkriti, se potolažiti, 
čeprav ni bil žalosten in se umiriti, a ni bil niti razburjen. 
Njegovo razpoloženje je bilo nekam ohromelo, brez čustev, a

težko in nejasno kot gosta jesenska megla in polno nenehnega 
iskanja, ki se je vedno vračalo k prepiru, katerih je toliko na 
tej, cvetoči jablani podobni ravnini. Od daleč se ti zdi, da so 
veje pokrite z belim pregrinjalom, a kmalu spoznaš, da je vsak 
cvet skoraj svet zase Vendar ne veš, kaj bo nastalo iz njega, 
ker je odvisno od mnogih slučajnosti. In kot rastejo sadeži na 
tem drevesu, počasi, komaj zaznavno, da so vidni šele takrat 
ko zorijo, se porajajo tudi prepiri, le s to razliko, da niso 
odvisni le od slučajnosti ampak izvirajo iz temeljnih zakonov 
življenja teh ljudi. Ne opazimo jih prej, kakor ne plodu, ki 
ga ogledujemo in se ga veselimo šele, ko že rdeči. Pri tem se 
spominjamo tistega drobnega zarodka bodočega sadu. ki ga 
zagledamo, ko odpadejo venčni listi

Takemu drobnemu kobuljčku je bil podoben tisti jesenski 
večer, ko je stara Magda prišla na obisk k svojemu sinu Jan
čiju. Vstopila je v kuhinjo skozi na stežaj odprta vrata. Pri
pognila se je in pogledala v zakurjeno peč, se ozrla na steležo, 
ki je bila ob steni in ves čas se je zadovoljno smehljala. Gube 
na polnem, še rdečem obrazu so se ji razlezle in ustvarjale 
umirjen izraz, ki ga je razodevala tudi njena mirna in ravna 
drža. Vsak gib je bil počasen in je razodeval neko gotovost. 
Nekaj časa je zrla skozi okno in počakala, če bo kdo prišel 
Toda nikogar ni bilo, zato e odšla k hlevu Naslonila se je na 
polovična vrata in v somraku zagledala Verono, ki je molzla.

»Dober večeri Vse je odprto, vas pa nobenega nikjer!«
»Dosedaj smo bili tam.« je odvrnil Janči in prišel k njej. 

»Pogledat ste nas prišli?«
»Čas sem imela in rada bi že videla kako živite,« je od

vrnila z nekim posebnim zadovoljstvom v glasu.
»Kako je pa pri vas?« je vprašal iz navade in naglo dodal: 

»No, kako bo pa s tistim?«
»Saj veš da ti ne bo dal,« je odvrnila in zamahnila z roko.
»Kaj pa ima on s tem opraviti?« je nenadoma vzkliknil, 

kot bi se nečesa domislil. »Gozd je vendar vaš in če vi komu 
nekaj date je to vaša stvar. Lani je Peter sekal —«

»Ah. k a j .. . Samo očistili smo in posekali tisto šibje, ki 
ni vredno niti besede,« ga je prekinila.

»Saj vas jaz tudi ne prosim drugo . Pa pridite in po
glejte, kako malo drv imamo, a kje je še zima. Na našem

lahko vse posekam in še ne bo dovolj.« Medtem je naglo 
stopal proti drvarnici, ki je bila že močno nagnjena in skoraj 
prazna.

»Veš. da bi zaradi tega v mene skočil,« se je branila v 
bojazni, da ne bi česa zakrivila. »Pogovorite se med seboj, jaz 
ne bom delala zdražbe.«

»Kakšno zdražbo! Nočete nama pomagati tako rajši po
vejte . . .  Poglejte Peter je kupil njivo, a mi komaj živimo. 
Njemu ni potrebno na svojem sekati drv, ker lahko kuri z 
vašimi,« ji je govoril ne da bi premišljeval o tem kaj reče, 
ampak le z željo da bi jo prepričal, da ni pravična do obeh 
in da mu mora dovoliti sečnjo. A njej je bilo, kot bi metal 
kamne nanjo, vsaka beseda jo je vznemirila in vsak očitek 
zbegal Medtem sta počasi stopala proti hlevu. »Ali je drago 
kupil?« je vprašal mimogrede.

»Nič mi ni pravil,« je začudena odvrnila in zopet sta 
umolknila.

Jančija je grizlo zbadljivo spoznanje, da imata s Petrom 
skoraj enako zemlje in zato ni mogel razumeti, zakaj je oni 
kupil njivo in zabolelo ga je. kot bi mu storili krivico, zlasti 
zato, ker je čutil očitajoče spoznanje, da sam ne more ničesar 
kupiti. In nenadoma si je zaželel, da bi jo naj kupil nekdo 
drugi, da bi jo moral kupiti in z otroškim upanjem je verjel, 
da se bo to tudi zgodilo in veselil se je teh nemogočih želja 
tako. kot bi potem bila tista njiva njegova. Zaradi te skrite 
misli mu je sijalo iz oči in obraza čudno zmagoslavje. Počasi 
pa so se vsi ti jasni, iz značaja izvirajoči občutki zgubljali se 
zopet pojavljali iz množice drugih, se mešali s spoznanji, ga 
mučili in dražili Bilo mu je, kot bi dvignil glavo in zagledal 
svet, ki je za hip nekam izginil in vse jasneje se je zavedal, 
da se nič ne bo spremenilo in da tista njiva ni in ne bo nje
gova, ampak onega in prav onega, ki odloča o poseki, ali .. 
porajal se mu je sklep, ki ga je z besno naglico dokončali jaz 
bom posekal pa naj kriči in dela kar hoče...!  In sanjavo 
zmagoslavni nasmeh je postal trdi okruten.

»Pojdite noter takoj bom prišel za vami  ji je dejal 
skoraj nejevoljno in stopil v hlev. »Veronika! Napojite krave 
ko pojedo«  je naročil hčerki, ko se mu je oglasila

(Nadaljevanje prihodnjič)

Ženevski vidiki

Motiv iz Obmurja — mlin na Muri

Ho Ši Minh, vodja odpora proti 
Francozom v Indokini

Ali bo tudi tu kdaj izginil 
»večni« sneg?


